

Egun on!

Hasiko naiz Tino Zamora Guerendiain Errepublikarrak taldeko ordezkariaren ausentzia justifikatzen: bere osasunarekin lotutako hitzordua dauka orain.

1936ko kolpe militar frankistak sekulako ondorioak suposatu zituen inguru honetako herritarrentzat: gerra, Errepublikarekin, demokraziarekin indarkeri izugarrirekin akabatzea, hilak, zaurituak, atxilotuak, familia osoak ihes atera behar izatea, korrika, Gaur arte pairatu izan dugu haren ondorioak. Frontea, bombardaketak, iheslariak, biktima guztiak, presoak, tratu txarrak eta umilagarriak, lan-esklaboa, errepresio sistematikoa bi hitzetan, espioitza, gizarte osoan –baita emakumeengan bereziki- eragindako beldurra, kalte ikaragarriak

Ez dugu hori guztia ahaztu behar, ez dugu alboratu nahi, asko dago oraindik ikertzeko eta ezagutarazteko horri buruz.

Vialrun proiektuak onura asko ekarriko dizkigu herritarrentzat, eraldatuko du hiri espazioa. Baino ez dago benetako arrazoirik historia hurbil horrek utzi digun lekuo zuzenarekin bukatzeko, hor dugu tren geltoki eremu zabal horretan Irungo kontzentrazio-esparrua izan zena, Pequeña Velocidad pabiloia, hondeamakinetik salbatu beharra. Ez du tren geltoki berriaren eraikitzea eta garapena oztopatuko. Berau mantentzeak onura besterik ez digu ekarriko.

Helburu horrekin, pabiloia mantentzea eta bertan bertako memoria historikoaren gunea sortzea, elkartu egin gara ‘Nicolás Guerendiain Irungo Errepublikarrak’ eta ‘Kepa Ordoki – Memoria Historikoa Bidasoan’ bi elkarretoek, uste dugulako Irunek eta behe Bidasoa eskualde honek behar eta merezi duela hori bezalako gunea. Bi elkarteen inguruan dauden bolondres taldeak prest daude horren alde lan egiteko.

Ekarpene asko eman ahal dizkigu gune horrek, hezkuntza arloan esaterako, memoria historikoaren gaiak jorratzen, unitate didaktikoak lantzen, hitzaldiak, erakusketak, belaunaldi berrieik izan dezaten gertatutakoaren informazioa, notizia.

Horregatik bi elkarretoek aurkezten dugu gaurko Udalbatzan mozio berritzaire bat, helburu duena Pequeña Velocidad kontzentrazio-esparruaren suntsiketa ekiditea eta bertan etorkizuneko memoria historikoaren gunea sortzeko lehen pausua ematea.

Una moratoria y un proceso participativo (en el cual el Ayuntamiento, los partidos políticos, las asociaciones de memoria, la ciudadanía) podremos aportar y dar opiniones. Una petición y un planteamiento plenamente democrático.

Al amparo de la Ley de octubre de 2022 de Memoria Democrática, en virtud de la cual está solicitada la declaración del campo de concentración Pequeña Velocidad como “lugar de memoria democrática”. Una solicitud fundamentada y documentada. Aquí esta Garbiñe Etxaburu, su padre el escritor Jose Mari Etxaburu *Kamiñazpi* dejó narrado en su libro “Nire lau urteko ibilerak” su paso por Pequeña Velocidad. Haremos lo propio cuando el próximo junio se apruebe en el Parlamento de Gasteiz la ley de memoria de Euskadi, solicitar su inclusión entre los lugares de memoria.

Está justificado que el centro de memoria se ubique en Pequeña Velocidad. No hay dudas sobre la utilización que los franquistas le dieron. A miles de represaliados los tuvieron y pasaron por ese pabellón, por ese campo de concentración.

¿Cuánto dolor hay acumulado entre esas paredes de los miles de víctimas de la represión franquista?

¿Por qué queréis ignorarlo? ¿Por qué os atrincheráis en que es un obstáculo insalvable para Vialrun?

No lo es, estamos planteando una propuesta flexible, de consenso, en torno a las dimensiones del pabellón que se mantenga.

Porque ése es el lugar de memoria histórica, el campo de concentración que nos queda.

No somos nosotros, Guerendiain y Kepa Ordoki los que hemos decidido olvidar lo que ahí pasó. Muy al contrario venimos haciendo un trabajo de aportación, meritorio, que debería ser justamente valorado, para que no se olvide. Un trabajo con proyección de futuro, para mejorar nuestra sociedad sabiendo de dónde venimos y por lo que hemos pasado.



Memoria
Historikoa
Bidasoan